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Úvodní slovo
Vážení občané a čtenáři Těchonínských listů.

Především se Vám chceme omluvit za zpožděné vydání těchto Těchonínských listů – LÉTO 
2017. Podle dříve sděleného termínu měly být k dostání koncem měsíce června. Včasné dodání TL 
se tentokrát nepodařilo zajistit především proto, že pan Jiří Trojan nemohl ze zdravotních důvodů 
provést grafickou úpravu tohoto vydání, kterou jinak provádí. Není to činnost, kterou by mohl 
někdo ze dne na den bez zkušeností zvládnout. Nakonec se to podařilo zajistit v tiskárně pana 
Jedličky v Orličkách, která nám vyšla vstříc. Důvod, který jsem uvedl, nebyl jediným, proč došlo 
ke zpoždění vydání TL, ale byly tu i jiné vlivy, které se najednou sešly. Věříme, že příště již bude 
vše v pořádku a Těchonínské listy budou v prodeji v termínu, který je uveden v „Informačním 
okénku“.

V minulém vydání TL jsem se zmínil o podávání informací z jednání zastupitelstev obce v Tě-
chonínských listech. Šlo především o to, zda může být příspěvek přednesený zastupitelem obce – 
veřejným činitelem – na veřejném zasedání zastupitelstva obce, a to buď písemně, nebo ústně uve-
den v obecním tištěném zpravodaji, a to i s jménem bez souhlasu předkladatele, nebo výhradně 
s jeho souhlasem. Stejné se týká i občanů, kteří mají právo k projednávaným bodům nebo s připo-
mínkami a náměty na veřejném jednání zastupitelstva obce vystoupit. Obrátil jsem se v této věci 
s dotazem na Úřad pro ochranu osobních údajů a ještě s dotazem, kdo se může veřejných zasedání 
zastupitelstev obce zúčastňovat. V minulém vydání TL jsem uvedl, že Vás s odpovědí seznámím.

Zde je odpověď: Obecně lze osobní údaje možno shromažďovat a  zpracovávat (tedy i  zve-
řejňovat) vždy, kdy k tomu obec opravňuje nějaký legitimní titul, ať již je to vědomý, svobodný 
a informovaný souhlas toho, koho se osobní údaje týkají, nebo některý z titulů bez souhlasu – viz 
§ 5 odst. 2 zákona č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů a o změně některých zákonů. Pokud 
takový legitimní titul obec ke zveřejnění neopravňuje, pak je nutno konkrétní osobní údaje před 
zveřejněním dokumentu na elektronických stránkách města či v tisku znečitelnit.

Podle § 93 odst. 3 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení) je zasedání zastupitelstva 
veřejné. Zda je princip veřejnosti, ve spojení s účastí na zasedání zastupitelstva, možno vztahovat 
ke všem osobám bez rozdílu, nebo jen k občanům obce a jim naroveň postaveným cizím státním 
občanům, je otázkou k diskuzi, ovšem z logiky věci vyplývá, že účast na veřejném zasedání nelze 
upírat minimálně těm, kdo mohou být jednáním zastupitelstva dotčeni na svých právech a povin-
nostech (typicky nájemcům a vlastníkům nemovitostí v územním obvodu katastrálních území 
obce). Tolik odpověď Úřadu pro ochranu osobních údajů na moje dotazy.

Myslím, že se zveřejňováním informací z jednání zastupitelstev obce i se jmény předkladatelů 
nemůže být žádný problém a už vůbec ne u informací obecného charakteru. To, co jsem uvedl 
minule, že jednání zastupitelstva je veřejné, co tam zazní, je údaj již jednou zveřejněný, a proto je 
možné informace, které tam zazní, zveřejnit ve zpravodaji i bez souhlasu, platí. V podstatě k tomu, 
co jsem uvedl, neměl výhrad ani lektor, který provádí proškolení osob spojených s vydáváním 
obecních zpravodajů. Navíc, jak jsem také minule uvedl, je možno účastníkům sdělit, že o jejich 
případném příspěvku bude podána v TL informace. Známý případ, kdy se žádný osobní údaj ne-
uvádí, je u dlužníků, kdy zveřejnění osobních údajů je považováno za nátlakové jednání, kterým 
je porušován článek 10 Listiny základních práv a svobod.

Jak se v jednom dokumentu píše: Každý případ je nutno posuzovat individuálně. Je na místě 
posoudit, zda má zveřejnění určitých informací sloužit čistě ke zvýšení „atraktivity“ zprávy, nebo 
zda je zpracováním (zveřejněním) údajů v daném případě skutečně sledován skutečný veřejný 
zájem.

Užijte si, vážení občané a čtenáři Těchonínských,listů, krásně léto a děti prázdniny. 
Karel Vencl
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Pár řádků od starosty
Vážení spoluobčané,

ještě před tím, než se rozutečeme na letní dovolené, rád bych Vám touto cestou předal alespoň 
pár informací.

Tou první je v poslední době dosti diskutované téma potravinové obslužnosti venkova neboli 
zachování prodejen potravin v malých obcích. Tržní mechanismus je zdravá věc, ale přináší to 
i určitá úskalí. S ohledem na nové výstavby supermarketů velkých potravinových řetězců pocho-
pitelně dochází v malých obcích k likvidaci stávajících prodejen, které jim nemohou konkurovat. 
Kdyby mělo být vše odvislé od tohoto tržního systému, pak by do obcí přestaly jezdit vlaky, auto-
busy, přišli bychom o obvodní lékaře, zubaře, místní organizace. Sportovní areály by se rozpadly 
a zarostly. Odvětví školství, která zřizují obce, ponechám stranou. Zemědělství by se bez dotací 
státu nebo EU asi také potácelo na hraně přežití. Vedlo by to k vylidnění malých obcí, venkova 
a pohraničí. To asi dopustit nechceme. V tuto chvíli dochází k tomu, že musíme přistoupit i k pod-
poře pro zachování prodejen potravin v malých obcích. Na tom se dohodlo zastupitelstvo naší 
obce po předchozím jednání, kterého se účastnilo 25 malých obcí s předními zástupci společnosti 
Konzum. Tato podpora v naší obci již funguje déle, jedná se o obchod v části obce Celné. Ti ob-
čané, kteří jezdí za zaměstnáním mimo obec, tuto službu tolik nevyžadují, poněvadž si nakoupí 
cestou z práce. Je ale také velké množství občanů, kteří takovéto možnosti nemají a třeba jim to 
ani zdravotní stav nedovolí. Věřím, že tento krok je krokem správným a bude chápán jako veřejná 
služba občanům.

Další informací je ta, že by měla být větší část provozů poboček České pošty v ČR převedena 
na jiné provozovatele, což již v některých obcích nějakou dobu funguje. Tyto pobočky se nazývají 
pošta Partner. Česká pošta nabídla tento provoz obci Těchonín, ale zastupitelstvo ho na květno-
vém zasedání zamítlo. Česká pošta tedy provoz v naší obci nabízí jiným zájemcům. S největší 
pravděpodobností bude provoz nabídnut i  společnosti Konzum, což by pro naši obec bylo dle 
mého názoru nejrozumnější. Změna provozu by měla dle odhadů nastat od nového roku 2018.

Poslední záležitostí je kaple v Celném. Byly zahájeny práce na opravě, a to z toho důvodu, že 
nás v  roce 2018 čeká oslava 450. výročí od první písemné zmínky o obci Celné. Je naplánova-
ná oprava střešní krytiny včetně jejího nátěru, nátěr fasády, vnitřní malby, nátěry oken a dveří, 
osazení jednoho nebo dvou zvonů. S ohledem na výši ceny zvonů je zatím podepsána smlouva 
na  jeden kus. Dle výsledku sbírky, která bude letos vyhlášena, může dojít k osazení i druhého 
zvonu. S ohledem na to, že byla kaple v roce 2014 zařazena mezi kulturní památky ČR, podléhá 
každá činnost projednání s Národním památkovým ústavem. Z  toho vyplynul i  restaurátorský 
průzkum vnitřních maleb, přičemž byly odkryty kresby kolem oken z doby samotné výstavby ob-
jektu. Po montáži lešení v interiéru nás ještě čeká restaurátorský průzkum malby stropu. Po kom-
pletním průzkumu bude jednáno, zda kresby obnovit, či zakonzervovat pod malbu. Osobně bych 
uvítal toto dědictví předků obnovit.

Závěrem se s Vámi loučím. Přeji Vám, milí spoluobčané, nádherné léto a po dovolených zase 
na shledanou. 

Daniel Krejsa

Zrestaurované malé památky
Dobrý den, vážení čtenáři TL,

rád bych se s Vámi podělil o mou radost z povedeného díla. Jak jistě víte, v loňském roce jsme 
zrestaurovali malé památky – křížky v naší obci. Jedním byl křížek u místní budovy bývalé fary 
a druhým byl Celenský kříž. O proběhlém restaurování uvedených památek jsem Vás informoval 
dříve. V letošním roce se nám podařilo doupravit jejich okolí, a tím celé dílo dokončit. U místní 
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fary jsme za pomoci pana Kaplana, jeho manželky a pana Kopeckého dokončili práce na kamenné 
zdi. U Celenského kříže byla osazena stylová masivní lavička. O její zhotovení jsem požádal Mar-
tina Olšara, který se mé žádosti chopil a výsledek můžete posoudit sami. Z mého pohledu – pa-
ráda. Moc rád sleduji jednotlivé lidičky, kteří se tu fotí a obdivují výhled na krásné údolí Celného 
s v pozadí se tyčícím masivem Kralického Sněžníku. Pevně věřím, že se tu nejeden z Vás zastaví, 
na chvíli se osvěží tímto pohledem a snad dá i odpočinout bolavým nohám a usedne na masivní 
kmen lavičky. V letošním roce bychom rádi zrestaurovali sochu sv. Jana Nepomuckého na Cel-
ném, která je nedaleko domu čp. 59. Pevně věřím, že nastavenou laťku udržíme stejně vysoko.

Josef Sedláček, místostarosta obce

Z historie Těchonína

Smutné události, jež byly způsobeny v naší obci lidmi  
a zapsány v našich kronikách
V minulém vydání Těchonínských listů jsem vybrala z kronik neštěstí, která způsobila v běhu času 
občanům naší vesnice příroda. Ovšem i lidé u nás nebyli a nejsou bezchybní, některé smutné udá-
losti museli také přijmout „shora“, a tak ani naše sídla nebyla ušetřena zlých zkušeností i událostí.

V době třicetileté války (1618–1648) velice trpěla i naše obec. Jistě se hodně snížil počet obyva-
tel, protože řádění vojsk, nemoci (zvláště mor), ale také hlad vykonaly své zhoubné dílo. V ústním 
podání se dochovala pověst o tom, že v oné době postavili na kopci Hejnov vojenský tábor loupe-
živí Švédové, kteří plundrovali okolí. Hejnov byl tehdy bezlesý a vojáci odtud měli dobrý rozhled. 
V obcích brali potraviny, peníze, vytloukali domy a  stříleli z mušket. Císařští si ale nepočínali 
k  místnímu obyvatelstvu ohleduplněji. Podle vyprávění došlo ke  krvavé bitce nad Hluchovem 
na bažině pod nynějším Růženčiným kopcem. Oddíl císařských bojoval proti Švédům a obě strany 
utrpěly těžké ztráty. Zbylí vojáci odtáhli a zbědovaní místní občané zde prý postavili na památku 
kříž. Místu, kde Švédové tábořili, se dnes říká Brendy. Vojáci totiž při odchodu své ležení zapálili. 
Oheň byl vidět z velké dáli a Mladkovští prý říkali, že tam jsou Brände – požáry.

Roku 1756 přepadli naši obec Prušáci. Ti drancovali usedlosti a  týrali osadníky. Občané se 
skrývali v  lesích a  byli úplně ožebračeni. Prušáci odehnali všechny koně, krávy, pobili ostatní 
domácí zvířata, pobrali úrodu a zásoby.

Těchonínský kronikář Josef Junek zapsal v 19. století do obecní kroniky příběh, jenž se dozvě-
děl ze zápisu P. Františka Krátkého ve farské kronice. Roku 1784 se po náhlém úmrtí obou rodičů 
na sebe rozhněvali kvůli dědictví dva bratři Náhlíkovi, Jan a Antonín. Mladší Jan se dříve domní-
val, že zdědí hospodářství, ožení se a starší Antonín bude pokračovat jako dříve v obchodování 
s přízí a později si zřídí obchod. Rodiče ale nestihli napsat závěť, a tak vrchnostenský úřad usta-
novil hospodářem podle práva staršího Antonína. Ten se hospodářství ani po různých bratrových 
návrzích nevzdal, proto v  Janovi postupně narůstala nenávist. Nakonec bratra Antonína zabil 
velkým kamenem v Dolanech. Byl chycen, odveden do mladkovské šatlavy a  souzen v Hradci 
Králové. Tak skončili bratři Náhlíkovi, které prý dávali mnozí rodiče svým dětem za vzor.

V roce 1831 řádila v naší obci cholera. Bylo zaznamenáno, že ve 12 dnech bylo v Těchoníně 
a v Celném 17 obětí. Mrtví byli pohřbíváni kdesi v Pekle. V druhé polovině 19. století u nás také 
proběhly tyfové epidemie, např. v roce 1863.

Roku 1842 na Tři krále se podle kronikáře Junka přihodila špatná a smutná událost. Anton 
Urner otrávil svého pěstouna Václava Faltuse z čp. 133 a dvě ženy – Františku Urnerovou a Annu 
Štěničkovou arsenikem, aby si vymohl dědictví z domu po V. Faltusovi. Byl za to v Hradci Králové 
odsouzen k smrti provazem.
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O obětech a utrpení našich obyvatel za 1. světové války jsem se už rozepsala v  jiném svém 
článku.

Dne 29. června 1931 vypukl na půdě školní budovy požár a shořel její kryt. Hasič František 
Effenberger spadl ze střechy na dolní straně a vážně se zranil, po několika týdnech se uzdravil.

O událostech 2. světové války a bezprostředně po ní u nás a v okolí psal ve svých knihách pan 
Emil Trojan, já jsem je stručně vylíčila v almanachu vydaném k 500. výročí první písemné zmínky 
o obci…

Po válce, v mírovém životě především nově dosídleného obyvatelstva, docházelo ke smutným 
událostem také. Neměly ovšem tolik obětí jako některé zmiňované předchozí události.

V září 1945, přesně 22., došlo k neštěstí při zneškodňování munice po německé armádě v Ko-
bylím dole v Čerňovicích. Zahynuli zde poručík (in memoriam kapitán) Václav Beran a rotmistr 
jezdectva (in memoriam štábní rotmistr pěchoty) Václav Beníšek. V. Beran je pohřben na těcho-
nínském hřbitově.

V běhu času došlo také k několika požárům, jež nezavinila příroda, ale chyby lidí, či nešťastná 
náhoda. Hasiči zasahovali roku 1954 u Kopeckých, roku 1957 hasili oheň ve vepříně. Rok 1967 
je pro hasiče, kteří hasili stodolu Barnetova statku (pod Vránovými), hodně smutný. Při požáru 
zahynula dvě malá děvčátka. V roce 1971 zasahovali naši hasiči u Krobů v Hluchově.

Požár strniště hasili roku 1990, roku 2002 náš sbor zasahoval u požáru skladováku píce v ob-
jektu vepřína na Mlýnském kopci. V roce 2006 likvidovali naši hasiči požár v bytovce čp. 182. Dne 
25. prosince 2009 se v Hluchově v čp. 31 vznítil trám u komínu a oheň se rozšířil do krovů. První 
byl na místě náš SDH. Chalupa byla tak poškozena, že musela být zbourána. Naše obec tak byla 
ochuzena o jednu z typických podorlických chalup. Posledním velkým hasebním počinem našich 
hasičů byla pomoc při likvidaci požáru v továrně Kümpers roku 2014.

Trochu humornějšího rázu je příhoda z roku 1957, kdy koncem jara utekli z pastvin JZD Vlč-
kovice dva vzrostlí býci. Ve dne se ukrývali v hloubi lesa a v noci vycházeli na pastvu. Úplně zdi-
vočeli a pokusy o chycení ztroskotaly. Škodili hlavně na řepě. Na žádost JZD myslivci uspořádali 
hon a oba býci byli uloveni na palouku na Hejnově. Poslední leč se konala v Domě kultury ve Vlč-
kovicích. Místu na Hejnově, kde se býci skrývali, se dodnes říká Bejčinec.

Úterý 19. července 1994 bylo do  naší his-
torie vepsáno divokou rychlostí. Při posunu 
ujelo v  Červeném Potoku 9 nákladních vozů 
(6  s  kládami, 1 s  obilím, 1 se sklářskými vý-
robky, 1 prázdný). Vozy se řítily až 100 km 
rychlostí přes Dolní Lipku, Lichkov a Mladkov 
k Těchonínu. Zde výpravčí Hlaváčková přesta-
vila výměnu na druhou kolej, aby se vozy vy-
šinuly na konci druhé koleje před Borovinkou. 
Vozy však už měly rychlost asi 140 km za  ho-
dinu a  2. kolej měla nedostatečnou strmost, 
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takže se vykolejily hned za strážním domkem 
čp. 72 a zřítily se z tarasu až na domek čp. 105. 
Poškodily jeho štít, střechu a obytné místnosti. 
Naštěstí nebyl nikdo zraněn.

Na závěr se zmíním ještě o  jedné události, 
při níž také přispěchali na pomoc naši hasiči. 
Dne 2. září 1996 došlo poblíž Celenského kříže 
k havárii letounu Mig – 21. Pilot Zachara byl 
těžce zraněn, letoun zničen.

Věřme, že se nám v  příštích letech budou 
podobná neštěstí vyhýbat, a také se o to pokud 
možno přičiňme.

Ivanka Špinlerová (foto: archiv, kronika obce)

Spolky v obci
Fotbal Těchonín
Premiérová sezóna místních fotbalistů v krajské 1. B třídě skončila velice úspěšně. Konečné 7. mís-
to určitě předčilo očekávání. Možná ani sami hráči nevěřili, že se jim bude v jarních odvetách tak 
dařit. Díky sérii devíti zápasů po sobě s bodovým ziskem se lehce odpoutali od sestupových příček 
a závěr soutěže už mohli dohrát s naprostým klidem.

Tým Zápasy Výhry VP PP Prohry Skóre Body
1. Kunčina 26 16 6 2 2 65:34 62
2. Semanín 26 15 4 3 4 72:22 56
3. Libchavy 26 16 3 1 6 73:40 55
4. Opatovec 26 12 4 1 9 50:34 45
5. Jiskra 2008 26 13 0 3 10 63:56 42
6. Řetová 26 10 3 4 9 59:52 40
7. Sokol Těchonín 26 11 2 2 11 49:59 39
8. Sloupnice 26 9 1 7 9 41:39 36
9. Lanškroun B 26 10 2 1 13 46:63 35

10. Jablonné n. O. 26 8 4 2 12 46:56 34
11. Polička B 26 8 2 1 15 40:58 29
12. Horní Újezd 26 8 0 2 16 51:72 26
13. Verměřovice 26 7 1 2 16 36:64 25
14. Dlouhá Loučka 26 4 3 4 15 49:86 22

V současné době si hráči užívají zaslouženého volna. Pauza od fotbalu nebude ovšem dlouhá, 
protože letní přestávka je velmi krátká a nová sezóna se rozběhne už v srpnu.

V průběhu jarní sezóny postihla fotbalisty i nemilá událost. Prozatím neznámí pachatelé vy-
kradli jejich kabiny a celková škoda přesáhla 30 tisíc korun.

Více informací o klubu najdete na: www.fotbal-techonin.net
 Radim Trejtnar

Požár skladováku píce
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HC Těchonín (www.hctechonin.cz)
HC Těchonín zakončil letošní sezónu 7. mís-
tem ve druhé lize! 

Sezóna 2016–2017 je za  námi.  Mužstvo 
z Těchonína v ní skončilo na 7. místě v 2. (Še-
rák) lize. Celkově tým obsadil 14. místo ze 42 
týmů celé Holba LHL ligy. Tímto umístěním 
si hráči splnili předsezónní úkol skončit v prv-
ní dvacítce celé LHL ligy. V sobotu 22. 4. 2017 
proběhlo slavnostní ukončení Holba LHL ligy. 
Hráči si byli převzít „pohárek“ za  7. místo 
v 2. lize. Oceněn byl i brankář Těchonína Michal Šparlinek za nejvíce odchytaných minut z celé 
LHL ligy. Akce pořádána VV LHL se konala tentokrát na zimním stadiónu v Lanškrouně, a tak 
byl prostor i na různé soutěže. Jedna z nich byla „o nejtvrdší střelu LHL ligy“. Za HC Těchonín 
se v ní představil kapitán David Ordoš, který se ukázal jako neporazitelný a s nejtvrdší střelou 
120 km/h soutěž vyhrál. Příští sezonu si na něj musí brankáři dát větší pozor a střelám se raději 
uhýbat… Těchonínští hráči měli ukončení sezóny o týden později. V Jablonném n. O. si nejdří-
ve zahráli bowling a poté následovalo předání trofejí v rámci týmu. Trofej pro „nejužitečnějšího 
hráče“ obhájil kapitán David Ordoš, který jako jediný nechyběl ani v jednom zápase a připsal si 
8 branek a 4 asistence. Pohár pro „nejproduktivnějšího hráče“ získal tentokrát Martin Petr s bilan-
cí 18 branek a 9 asistencí. Na hráče Těchonína čeká v letních měsících nejprve odpočinek a poté 
příprava na další sezónu 2017–2018. Přihláška do LHL ligy je již podaná. Za hráče HC Těchonín 
přeji všem fanouškům krásné léto a budeme se těšit zase v září, kdy začíná další, a to už 14. ročník 
Holba LHL ligy.

Michal Ordoš (foto: Michal Ordoš)

SPV Těchonín
Rok utekl jako voda, prázdniny už klepou na dveře a všem příznivcům cyklistiky je jasné, že se blí-
ží tradiční závod. V pátek 14. 7. uspořádáme již 9. ročník časovky horských kol „ O pouťový koláč“. 
Pevně věříme, že ve startovní listině nalezneme opět řadu našich spoluobčanů. Vždyť hlavně pro 
vás se snažíme závod uspořádat. Máte možnost se projet krásnou krajinou a trošku si zasportovat. 
Je vypsaná řada kategorií, takže si každý závodník může vybrat takovou, která mu bude nejvíce 
vyhovovat. Snad vyjde i počasí. Moc se těšíme na vaši účast.

O den později, tedy 15. 7., opět uspořádáme tenisový turnaj ve čtyřhrách, který je určen hlavně 
pro místní. Nejde zde příliš o výsledek, ale hlavně se dobře pobavit.

V plném proudu je i dlouhodobý tenisový turnaj.
Určitě jste si všimli, že okolo části asfaltového hřiště se objevila pevná sít, která by měla pomo-

ci zabránit úniku míčů a v zimě puků do potoka a okolí. Poděkování za ni patří obecnímu úřadu.
Plánujeme i výlety na kolech pro širokou veřejnost. Přesné termíny budou vyvěšené v naší 

nástěnce u kostela. Jezdíme pomalu, žádné závodění. Zvládne to každý.
Za SPV Radim Trejtnar

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici.techonin.cz) 
Dne 30. 4. 2017 se jako již tradičně konala u hasičárny akce Pálení čarodějnic. Za příznivého po-
časí a hojné účasti se všichni určitě skvěle bavili. Dobrovolníkům, kteří se postarali o organizaci, 
občerstvení a následující den i o úklid, děkujeme. 
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Další akcí, které jsme se zúčastnili, byla Okrsková soutěž v Lichkově. Za Těchonín nastoupily 
ženy, muži i děti. Počasí nám sice moc nepřálo, ten den byla docela velká zima, ale na výsledky to 
zase tak velký vliv nemělo. Muži si vysoutěžili krásné třetí místo, ženy také a děti obsadily páté, 
třetí a první místo. Ještě jednou velká gratulace. 

SDH Těchonín se také podílelo na organizaci Dětského dne, který se konal na hřišti pod míst-
ní školou. Jednotlivcům patří poděkování za pomoc při jeho realizaci a také za pomoc na soutěž-
ních stanovištích, která děti absolvovaly. Více o této akci v samostatném článku. 

Poslední a  také velmi povedenou akcí, kterou máme za sebou, je Toulání kolem Orlice. Re-
kordní počet závodníků měl krásné počasí, perfektně značené trasy a celkem širokou nabídku 
občerstvení. Myslím, že všichni si ten den krásně užili. Ovšem klobouk dolů před všemi, kteří 
za  touto skvělou akcí stojí. Věnovali tomu svůj čas, udělali to perfektně, a proto jim také patří 
velké poděkování. 

Před námi je konec školního roku a také prázdniny a čas dovolených. Přeji všem klidné léto, ať 
nám vydrží hezké počasí, užijte si dovolené a nezapomeňte, že během prázdnin se na Vás budeme 
těšit na závodech O pouťový koláč. Bližší informace se určitě objeví na plakátech. 

Mějte se krásně.
Jednatelka Zuzana Foglová

Mladí hasiči 
Sezóna 2016–2017 byla pro mladé hasiče z Tě-
chonína velkou zkouškou. Odešly větší zkuše-
nější děti a nahradili je úplní nováčci. Ani tak 
jsme  se ve  velké konkurenci ostatních týmů 
z  okresu neztratili! Soutěž o  pohár obce Sva-
tý Jiří,  12.–13. května, byl premiérou, co se 
týče  všech disciplín hry Plamen. Dvoudenní 
soutěž s přespáním v hasičárně mají děti velmi 
rády. Zázemí na hřišti ve Svatém Jiří je skvělé. 
Odvezli jsme si 20. místo. Následující týden se 
nesl ve znamení Okrskové soutěže. V Lichkově 
nám počasí moc nepřálo, bylo velmi vlhko. Ale 
výsledky byly skvělé. Družstvo B (nejmenších) se umístilo na 5. místě, družstvo A (výběr těch 
nejlepších běžců) se umístilo na 1. místě v kategorii mladších. Kategorii starších opět ovládly naše 
starší děti a potvrdily výsledek z loňska. Sezóna vyvrcholila 26.–27. května hlavní soutěží hry Pla-
men. V nabité konkurenci 42 družstev zazářili naši mladí 22. místem jarní části, což znamenalo 
celkové 26. místo za celý rok. Bez jediné chybičky absolvovali všechny disciplíny a ukázali svého 
dravého soutěžního ducha. S mladými hasiči a sezónou 2016–2017 se rozloučíme malým ohýn-
kem a opékáním v úterý 20. června.

Jana Trojanová (foto: Jana Trojanová)

Český rybářský svaz – místní organizace Těchonín
Letní měsíce přinášejí i mezi rybáře mnoho povinností, které nespočívají jen v lovu ryb, což konec 
konců není ani tak povinnost, jako spíše výsada, ale zejména nastává čas, kdy je potřeba v maxi-
mální míře udržovat naše pozemky kolem vodní plochy na rybárně, rybníčku u Dušků, částečně 
u Těchonínského potoka a Tiché Orlice. Dále dokončujeme údržbu a opravy na horním rybníku 
na Rybárně a těšíme se z osvěženého kouta na naší malé vodě. Chystáme se i na období sušších 
měsíců, kdy doufáme, že tok Tiché Orlice je na toto období stejně jako v letech minulých připra-
ven.
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V  uplynulé době jsme na  rybárně uspořá-
dali rybářské závody dospělých členů. Osobně 
jsem se nemohl této akce zúčastnit, ale z ohla-
sů vím, že sportovní duch této akce byl jako již 
klasicky doplněn duchem přátelským a všichni, 
kteří se tu sešli, byť zabráni do  lovu, nezapo-
mněli poklábosit se svým soky a přáteli. Opět 
to bylo povedené setkání. Něco málo k  úlov-
kům. Závod byl rozdělen na dva poločasy. Dalo 
by se říci, že první poločas rozhodl o  celém 
klání. Nejlépe si vedl Tomáš Fogl, který zúročil 

znalost místní vody a celé závody vyhrál. Druhý byl Jan Pohl a na třetím místě byl Kamil Kalousek. 
Ceny se dostaly na všechny…

Děti našeho rybářského kroužku se zúčastnily pod vedením svého vedoucího Václava Polzera 
několika rybářských závodů. Byly v Lanškrouně na Krátkém rybníce, kdy všichni lovící dohro-
mady ulovili během tohoto klání úctyhodných 65 m a 92 cm ryb. Vítěz závodu Jaromír Glocar 
si připsal 1863 bodu. Naše Klárka Kopecká obsadila pěkné 10. místo s úlovkem přepočítaným 
na 104 bodů. Dalším reprezentantem naší organizace byl Roman Durna, který pro nepřízeň po-
časí a nezdary v prvním poločase závod nedokončil.

Na další závody odjely naše děti do nedalekých Mostisek, to bylo dne 20. května. V kategorii 
samostatně lovících dětí brala za své skvělé výkony naše Klárka Kopecká krásné 3. místo výkonem 
855 bodů. Níže je foto z předávání pohárů. Na dalším místě byl Roman Durna, který byl pátý 
s úlovkem přepočítaným na 643 bodů, na 7. místě byl Vojta Žofka s 593 body. V kategorii děti 
s pomocí, která byla určena pro děti na prvních závodech, obsadil Janek Jandejsek se 149 body 
krásné 4. místo, na 5. místě byl Jan Faltus s 67 body a 7. byl Jonáš Rondel, který nasbíral 18 bodů.

Následovalo klání dětí na domácí vodě – rybárně, dne 11. 6. 2017. Zde se povedlo dětem ulovit 
mnoho krásných ryb. O tom hovoří i výsledky.

Místo Jméno Úlovek (v cm) Místo Jméno Úlovek (v cm)
1. Roman Durna 553 7. Ema Vágnerová 79
2. Klára Kopecká 296 8. Jonáš Hondl 58
3. Vítek Zigáček 209 9. Honza Faltus 52
4. David Kopecký 194 10. Janek Jandejsek 51
5. Štěpán Polzer 137 11. Karolínka Kalousová 10
6. Vojta Žofka 132

Závěrem bych rád popřál všem krásné a radostné prožití letních měsíců a radovánek s  tím 
spojených. Klidné období dovolených a prázdnin.

Za MO ČRS Těchonín – Josef Sedláček (foto: Josef Sedláček)

Klub důchodců
Jak čtenáři jistě vědí, naši důchodci se scházejí vždy jedenkrát v měsíci. Dubnové setkání mělo 
na programu akci zástupkyně Poštovní spořitelny, ale hlavně promítání zajímavých videí pana 
Stanislava Krejčího. Těchonínský rogalista nás vynesl k oblakům a  společně s ním jsme mohli 
sledovat z ptačí perspektivy rozsáhlou část Podorlicka. Pohledy shora na okolní i vzdálené obce 
jsou velmi zajímavé. Náš kraj se může chlubit krásným reliéfem krajiny – kopci, horami, údolími 
i údolíčky, potoky a řekami. Jen jsme si při promítání pana Krejčího potvrdili, jak je u nás pěkně.
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Květnová beseda proběhla při povídání 
naší paní knihovnice Jarmily Pohlové. Ta nás 
se svým příslovečným humorem provedla 
tvorbou současného velmi populárního autora 
Vlastimila Vondrušky. Tento vystudovaný his-
torik napsal kromě vědeckých děl asi padesát 
historických románů (vyšlo již více než milión 
jeho knih). Hlavním hrdinou děl jednajících 
o našich dějinách 2. poloviny 13. století je ry-
tíř Oldřich z Chlumu. Vondruškovy historické 
romány jsou nyní nejčtenějšími doma i v zahraničí. Paní Pohlová našla i tiskové interview s tímto 
autorem a nás všechny zaujaly jeho názory na současné dění. Paní Jarmila nás pobavila i některý-
mi vlastními příhodami.

Obě setkání byla velmi příjemná a  samozřejmě byla provázena i  výborným občerstvením 
od oslavenců měsíce.

Ivanka Špinlerová (foto: Ivanka Špinlerová)

Těchonínský spolek turistů (www.toulanikolemorlice.cz): 
Pochod Toulání kolem Orlice 2017
Na  sobotu 3. června 2017 se těšil snad každý turista, který si 
oblíbil pochod po  těchonínském okolí  – již 22. ročník zno-
vuzrozeného pochodu Toulání kolem Orlice. Na startu se tento 
rok zapsalo 404 turistů, rekord za celých 22 ročníků. A poprvé 
v historii jsme pokořili hranici 400 pochodníků! 

Celým dnem se neslo krásné počasí i dobrá nálada, na účast-
níky čekala na trase 3 a 13 km dětská trasa s úkoly – letos s mo-
tivem Lichožroutů. Díky Janě Trojanové, která si jako každý rok 
vzala dětskou trasu na starost, se dětem trasa opravdu moc líbila 
a  dospělý doprovod také přicházel s  úsměvem na  rtech. Děti 
po příchodu do cíle s nadšením ukazovaly, co si s Lichožrouty 
vyrobily, co od nich všechno dostaly nebo co s nimi vyměnily. 

Na delších trasách se jako tradičně mohli účastníci pochodu občerstvit na Boudě, kde na ně 
čekalo ZDARMA občerstvení – studený nápoj a sušenka – a kde si mohli zakoupit i párek k ope-
čení. Mnozí využili volnou vstupenku na tvrz a zchladili slunkem rozpálená těla.

Trasa 23 km zavedla turisty i na Suchý vrch, kde mohli díky volné vstupence a dobré viditel-
nosti shlédnout i vzdálenější vrchy Orlických hor a Jeseníků. Dle pracovníků chaty a bufetu byla 
návštěvnost opravdu znát a všichni byli spokojení.

A v Těchoníně? Tam to žilo i po oficiálním ukončení pochodu po 18. hodině – na pódiu nám 
zahrála kapela Kamarád Krteček z Prahy a po 20. hodině je vystřídala kapela Gremlins z Letohradu. 
Na kapely se přišlo podívat i spoustu místních občanů a občanů okolních vesnic, atmosféra byla 
až do nočních hodin výborná.

Za rodinný organizační tým musím poděkovat všem, kteří nám s pochodem pomohli (letos 
bychom to jen s členy naší rodiny opravdu nezvládli). Děkuji i hlavně sponzorům a ostatním, kteří 
pochod podpořili a děkuji SDH Těchonín za vynikající spolupráci.

Myslím si, že na letošní ročník zůstanou jen ty nejlepší vzpomínky – zápisy v knize dojmů to 
jen potvrzují. Děkujeme a s mottem letošního pochodu „Nohy rychle přebolí v Těchonínském 
okolí“ se těšíme na další podobné akce.

Jiří Trojan (foto: Roman Vasserbauer)
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Znaky měst okresu Ústí nad Orlicí
V dnešním letním vydání Těchonínských listů Vám bude představen znak města Jablonné nad 
Orlicí… Město Jablonné nad Orlicí dalo souhlas s použitím znaku v našem čtvrtletníku Těcho-
nínské listy.

Popis znaku
Podle dochovaných zpráv se dá předpokládat, že Jablonné nad 
Orlicí začalo pečeti užívat již v druhé polovině 14. století. Jako 
znamení města již tehdy byl používán sedící medvěd, který 
drží v předních tlapách berlu obrácenou závity ven (biskupská 
berla). Berla připomíná majitele města, kterým byli od  roku 
1358 litomyšlští biskupové. Medvěd pak připomíná zvíře, které 
se v  té době hojně vyskytovalo v  okolí města. Dle heraldické 
symboliky je odznakem síly a nebojácnosti. Když bylo Jablon-
né nad Orlicí roku 1906 povýšeno na město, je toto znamení 
přejato i  do  městského znaku. Biskupská berla se však mění 
na  opatskou (otočenou závity dovnitř) a  nad štít přibyla hra-
dební koruna o pěti stinkách. Zajímavé je, že ještě roku 1894 byl 
na sokolském praporu v znaku města zobrazen medvěd s berlou 
otočenou závity ven. K otočení berly muselo tedy dojít teprve 
ke konci 19. století.

O původu znaku se vypráví tato pověst: „V dávných dobách objížděl vesnice v okolí Jablon-
ného nad Orlicí kastelán z hradu Lanšperka s výběrčími daní a dávek. Na důkaz své moci vozili 
s sebou opatskou berlu. Jednou se stalo, že vedle jiných věcí vezli také med. Ten po cestě lesem 
přilákal medvěda. Když výběrčí viděli, kdo je sleduje, polekali se a utekli. Medvěd se zatím posadil 
na vůz a dal se do hodování. Také koně brzy poznali, koho vezou, a splašili se. Rychlým cvalem 
dojeli až na náměstí do Jablonného. Zde je lidé chytili a spatřili na voze medvěda, který se držel 
opatské berly. Když vůz zastavil, medvěd berlu pustil a utekl do lesa. Na paměť této události oby-
vatelé města přijali za své znamení a později i do svého znaku sedícího medvěda s berlou“. Podle 
dochovaných typářů (pečetidel), ale i dalších souvislostí můžeme soudit, že tato pověst vznikla 
nejspíše až koncem 19. století.

Z historie města
Název obce možná pochází od středověkého označení „gablona“, jež znamenalo celnice. Jablonné 
se poprvé připomíná jako trhová obec snad už roku 1093. Bezpečné záznamy první písemné 
zmínky na  listině vydané králem Václavem II. pocházejí z  roku 1304. Obyvatelstvo nacházelo 
obživu především v zemědělství a postupně se rozvíjela řemesla. Typické bylo pro konec 19. století 
rozvoj klihařství, kartáčnictví, pro které zde vznikla první továrna v Rakousko-Uhersku, výroba 
nitěných knoflíků, výroba paramentů, tedy kostelních rouch, a zpracování dřeva. Během 20. sto-
letí vznikly továrny na klih, na nábytek, elektrická zařízení a jedna z prvních na telefony a rozhla-
sové přístroje. Pro hospodářský rozvoj bylo důležité vybudování silnice v roce 1838 a železnice 
v roce 1874. Roku 1878 vznikla Občanská záložna, která pak postavila i obecní vodovod. Statut 
města byl získán 24. 11. 1906. Roku 1850 zde žilo 735 osob ve 139 domech, roku 1900 to bylo 1248 
osob ve 162 domech a roku 1970 to bylo 2502 osob ve 397 domech.

Historický střed města s dřevěnými roubenkami z poloviny 18. století a přilehlé uličky byly 
prohlášeny za chráněnou městskou památkovou zónu. V centru čtvercového náměstí se nachází 
mariánský sloup, pozdně barokní plastika z roku 1748. Zajímavá je také zdejší dřevěná lžíce slou-
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žící jako vodní kyvadlo. Nad náměstím se tyčí kostel sv. Bartoloměje z roku 1725, který spolu se 
starým hřbitovem, zdí, márnicí a farou tvoří typický celek vrcholného baroka.

Mezi osobnosti města patří Petr Figulus Jablonský (1619–1670), biskup Jednoty bratrské a zeť 
J. A. Komenského. Dominik Filip (1879–1946), středoškolský profesor, po studiích svůj život za-
světil orlickému podhůří a věnoval mu hodně ze své tvorby. Příběhy zpracoval ve svých knihách 
a sebral velké množství místních pověstí. Armádní generál Ludvík Krejčí (1890–1972), v letech 
1933–1938 byl náčelníkem generálního štábu čs. armády, v zářijových dnech 1938 hlavním veli-
telem operujících armád.

Co můžeme navštívit ve městě a jeho okolí
Každý návštěvník města by měl rozhodně navštívit Stálou expozici dějin města, náměstí 
5. května 30 – historie, předměty z hospodářství, domácnosti, spolkové činnosti a života občanů 
19. a 20. století.

Krásné malebné okolí Jablonného nad Orlicí poskytuje nepřeberné množství procházek a vý-
letů na všechny světové strany. Je to například nádherné údolí Orličkovského potoka, zvané Hra-
diska, které bylo vyhlášeno významným krajinným prvkem. Chráněnou vegetaci doplňují vhodně 
vybudované vodní plochy mokřadů s  typickou florou a  faunou. Nedaleko od  vstupu do  údolí 
se nalézá začátek turistické Jiráskovy stezky, která prochází Orlickými horami a končí v Novém 
Městě nad Metují.

Další zajímavá procházka může být po naučné stezce nazvané Po stopách mlsného medvěda. 
Stezka je sestavena z 10 zastávek, je dlouhá přibližně 4,5 km a seznamuje se zajímavými místy 
ve městě, jeho historií a zábavnými perličkami z jeho života a okolí. Trasa není náročná, zvládnou 
ji i rodiče s dětmi.

Město má dostatek ubytovacích kapacit a jeho hotely, penziony i turistické ubytovny splňují 
nároky všech návštěvníků. Ti mohou využít přírodní koupaliště či kurty na tenis a volejbal.

V zimním období za příznivých sněhových podmínek si lyžaři mohou připnout běžky na okra-
ji města, nebo využít nedaleký sportovní areál Buková hora – Suchý vrch s upravenými tratěmi.

Východočeské město Jablonné nad Orlicí se nalézá v podhůří Orlických hor, v severovýchodní 
části Pardubického kraje. Vzdálené je asi 13 km od města Žamberk. Městem protéká řeka Tichá 
Orlice, do které na území města vtéká Orličkovský potok. Městem prochází komunikace první 
třídy číslo 11 vedoucí z Prahy přes Hradec Králové, Žamberk do Ostravy a elektrifikovaná želez-
niční trať 024 Ústí nad Orlicí – Letohrad – Hanušovice s odbočkou na Polsko v blízkém Lichkově. 
Město je v oblasti pro svůj rozvinutý průmysl ekonomicky dosti významné.

Město Jablonné nad Orlicí patří do Sdružení obcí Orlicko. Leží v průměrné nadmořské výšce 
450 m. K 1. lednu 2017 bylo ve městě k trvalému pobytu hlášeno 2 852 obyvatel.

Karel Vencl

Základní škola

Konec roku se blíží…
A ještě než žáci naposledy uslyší zvonění školního zvonku, tak prožijí pár akcí – ve škole i mimo ni. 
Vezmeme-li to od konce, tak to půjde po sobě takto: V pátek 30. června nastane slavnostní předání 
vysvědčení. Jeden den předtím proběhne Talent školy, kde představí jednotlivci nebo skupiny svá 
vystoupení.

Ve středu 28. 6. přijede za dětmi ilustrátor p. Dudek s programem „Kreslíme s Dudkem“. S jeho 
prací jsme se potkali na krytém bazéně v Ústí nad Orlicí. V úterý je na programu sportovní do-
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AKce ZáKlADní ŠKOly:
1)  Setkání žáků se skupinu The complications
2)  návštěva manželů Podolských s výstavou 

papoušků
3) Dětský den
4–5) Stupně výtězů v atletice
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poledne, které nabídne netradiční disciplíny. Začátek týdne bude patřit jízdnímu kolu a jeho ovlá-
dání – v praxi.

Před víkendem vrátí žáci učebnice, protože si budou potřebovat odpočinout po náročném vý-
stupu sjezdovkou v Mladkově, kde budou měřit síly v různorodých kláních. Je to již tradiční akce 
Den ozbrojených sil na Adamu. Cestou si budou moci vyprávět zážitky ze školního výletu – tento 
rok je to středisko experimentální archeologie Villa Nova v Uhřínově.

Atletiku jsme prověřili 14. 6. v Borku, kde se setkali s ostatními malotřídními školami – po-
rovnali jsme sprint, vytrvalost, hod a skok. Na krásných prvních místech se umístili Anežka Vág-
nerová a Dan Trojan, na druhém místě Míša Budišová a Jirka Kinčík, na třetí příčku se postavila 
Bára Hůlková a Markétka Strasmeierová obsadila čtvrtou pozici ve svém ročníku. Gratulujeme 
a přejeme další, nejen sportovní úspěchy (foto č. 4–5).

Anděla Vágnerová, Petr Dušek, Tereza Mertová, Filip Březovský, Roman Durna, Bohumil Kopecký, 
Richard Mareš, Kryštof Budiš, Jakub Kosek

6
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Z posledního článku již víte o aktivitách, které proběhly, ale jedno překvapení jsme domluvili 
s Terezou Pšondrovou, která zde byla na praxi před ukončením studia vysoké školy a pozvala 
do školy hudební skupinu The Complications. Myslím, že mluvím za všechny zúčastněné, že se 
tato návštěva všem líbila (foto č. 1).

Dalším překvapením byla návštěva České školní inspekce, která zde pobývala tři dny a kont-
rolovala chod mateřské školy, školní jídelny, školy i školní družiny.

Všechny děti oslavily svůj Dětský den díky Sboru dobrovolných hasičů, který proběhl již tra-
dičně pod školou na hřišti. Všem, kteří akci připravovali, děkujeme (foto č. 3).

A nakonec – děkujeme všem občanům, kteří přispěli balíčky papíru, Armádě České repub-
liky, Obchodu CBA Mladkov a školní jídelně za pomoc se sběrem. Z výtěžku byla žákům zapla-
cena doprava na školní výlet, startovné na atletických závodech v Bystříčku, doplatek za program 
pana Dudka a návštěva manželů Podolských s výstavou papoušků (foto č. 2).

Chtěli bychom touto cestou také poděkovat p. Romanu Brůnovi za příspěvek vybitých baterií.
Ti, kteří se s těchonínskou školou loučí, Vám posílají úsměv z fotky. Přejeme jim dobré studijní 

výsledky a úspěšný start do života (foto č. 6).
Dana Procházková (foto: Dana Procházková)

Školní družina
Chtěla bych vás seznámit s tím, co všechno jsme v letošním školním roce zažili ve školní družině. 
Jedním z nejdůležitějších cílů zájmového vzdělávání je vést děti ke smysluplnému trávení volného 
času, ke vzájemnému respektu, solidaritě, úctě k sobě i druhým a vštěpování základů slušného 
chování. Do školní družiny je zapsáno 25 dětí (1.–5. ročník).

Během celého roku se při vycházkách věnujeme pozorování naší krásné přírody.
Soutěžíme a hrajeme si v místnosti, v lese, na louce i na hřišti.
Vyrábíme dárky z různých materiálů, zpíváme s kytarou, cvičíme s hudbou. 7 dětí se učí hrát 

na flétnu.

Podzim
•	 Sběr kaštanů pro zvířátka
•	 Připomenutí výročí kpt. V. Berana a štáb. rotm. V. Beníška
•	 Výlet na Celné (obchůdek)
•	 Divadélko s maňásky
•	 Kapela – varhany, Orffovy nástroje a drumbeny (chlapci)
•	 Veselý talíř (zdravá výživa)
•	 Drakiáda (foto č. 7)
•	 Dýně (foto č. 10)
•	 Koně (foto č. 9)

Zima
•	 Nácvik na setkání s Mikulášem
•	 Adventní věnce, věnce na dveře, svícínky
•	 Vánoční dárky
•	 Vánoce – zvyky a tradice (foto č. 11)
•	 Pekáčování, bruslení, stavění bunkru a sněhuláků
•	 Turnaj – Superfarmář 2017
•	 Biatlonmanie – MS v biatlonu
•	 Vycházka ke krmelci – krmivo pro lesní zvěř (foto č. 8)
•	 Superfarmář (foto č. 13)
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AKce ŠKOlní DRUžIny:
7) Drakiáda
8) Vycházka ke krmelci
9) Vycházka ke koním
10) Děti s vydlabanými dýněmi
11) Vánoční zvyky a tradice
12) Děti před kaplí v celném
13) Děti s diplomy z turnaje Superfarmář 2017

8
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•	 Pozorování ptáků v krmítku
•	 Turnaj ve společenských hrách – šachy, dáma, Člověče, nezlob se, Barevná věž, Prší a kuželky

Jaro
•	 Pletení pomlázky, velikonoční dekorace a kraslice
•	 Velikonoce – zvyky a tradice
•	 Výlet k vysílači
•	 Dárky ke Dni matek
•	 Výlet po Hejnově
•	 Výlet okolo Růženčina kopce
•	 Výlet do Stanovníku

Léto
•	 Celoodpolední hra – Dopis od čaroděje Goldora
•	 Výlet na Celné (foto č. 12)
•	 Výlet na Studené (Obchůdek u Stránských)

Dětem přeji překrásné prázdniny plné radostných zážitků  
a dospělým dovolenou plnou pohody. 

Krejčová lenka (foto: Krejčová lenka)

Mateřská škola
Společné vyrábění tatínků a dětí ve školce (foto č. 16)
Na začátku května jsme pozvali tatínky našich dětí do  školky na  společné vyrábění dárků pro 
maminky k jejich svátku. Všichni dostali dřevěné stojánky na ubrousky a jejich úkolem bylo spo-
lečnými silami stojánky nabarvit, ozdobit dle vlastní fantazie. Hotové výrobky si děti společně 
s tatínky odnášeli domů, kde je předali maminkám.

Svátek maminek
Každá maminka slaví v květnu svůj svátek – Den matek. U této příležitosti jsme pozvali nejen 
maminky na besídku do mateřské školy. Děti předvedly své kulturní pásmo, které se jim povedlo 
a maminkám jistě udělalo radost. Poté následovalo příjemné posezení u kávy se zákuskem. Kromě 
hezkých zážitků si maminky odnášely domů i přáníčka a dárečky, které pro ně děti vyrobily.

Papoušci v MŠ (foto č. 15)
Na konci května jsme se sešli společně se školáky v tělocvičně na vystoupení s papoušky. Během 
programu byly dětem představeny různé typy papoušků z  jednotlivých kontinentů. Děti si pro-
hlédly papoušky i zblízka, obdivovaly jejich barevná peříčka. Program byl ukončen diskusí a pře-
dáním obrázků papoušků na vybarvení.

Výlet do Bludova (foto č. 18)
V pondělí 29. 5. jsme se těšili do školky, čekal nás výlet. Letošní výletní cesta autobusem směřovala 
z Těchonína přes Mladkov – kde jsme nabrali děti z mladkovské školky do Bludova. Zde jsme 
navštívili výjimečný areál v Jeseníkách – Pradědovo dětské muzeum. Děti přivítal skřítek Theo-
dor, který je provázel po dobu návštěvy. V interiéru děti viděly vesničku s dřevěnými domečky, 
kde si mohly pohrát v expozici strašidel. Venku se mohly vydovádět na velkém přírodním hřišti 
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AKce MATeřSKé ŠKOly:
14) návštěva základní školy
15) Vystoupení s papoušky v MŠ
16) Společné vyrábění tatínků a dětí ve školce
17) Předškoláci
18) Výlet do Bludova
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s rozsáhlými vodními prvky, mezi lákadla patřil dřevěný tunel, lanovka… Moc se nám zde líbilo, 
unavení, ale spokojeni jsme se vraceli odpoledne do školky.

Sportovní den na hřišti
V pátek 2. 6. jsme byli pozváni na hřiště, kde jsme sportem oslavili Den dětí. Na několika stanoviš-
tích děti skákaly v pytli, házely na cíl, lovily rybičky, zkusily chodit na chůdách, plnily poznávačku. 
Nikdo s nikým nesoutěžil, každý se radoval z vlastního úspěchu a fandil svým kamarádům. Děti 
předvedly velké sportovní výkony, za které byly odměněny.

Návštěva základní školy (foto č. 14)
Na  začátku června naši předškoláci navštívili 1. třídu ZŠ. Ve  škole se nejprve představili paní 
učitelce a pak si vybrali kamaráda školáka, vedle kterého si sedli. Žáci 1. třídy společně s dětmi 
z mateřské školy během vyučovací hodiny společně plnili různé úkoly. Na konci vyučování před-
školáci ukázali svým starším kamarádům své aktovky. Hodina utekla hrozně rychle, poděkovali 
jsme školákům a ze školy jsme odcházeli s kupou zážitků.

Divadelní představení
Ve čtvrtek 8. 6. do naší školky zavítalo divadlo JOJO s pohádkou „ Z pralesa“. Na toto představení 
jsme opět pozvali děti z MŠ Mladkov. Pohádka byla zajímavá, dobrodružná. Vyprávěla nám o pi-
rátech s pokladem a o zvířátkách z pralesa. Děti se také seznámily s malým pralesním duchem, 
který se bál. Děti si společně zazpívaly, doprovodily pohádku na staré hudební nástroje a užily si 
plno legrace.

Vítání občánků
Děti z naší mateřské školy ve složení Martinka H., Eliška K. a Nikolka Ch. v sobotu 10. 6. přispěly 
svým kulturním programem k přivítání nových občánků.

Co nás ještě čeká?
Čeká nás nový zážitek z Africké kultury. Děti se seznámí s Afrikou – zaměřenou na Kongo. Pozna-
jí zpěv afrických písní, tanec, bubnování. Už se moc těšíme!

Koncem června se připravíme na poslední setkání rodičů, dětí a učitelek u příležitosti loučení 
s předškoláky. 

Nebude chybět slavnostní pasování předškoláků a předávání dárků na památku na mateřskou 
školu.

Iva Jirušková (foto: Iva Jirušková)

Akce v obci

Pálení čarodějnic na fotbalovém hřišti v Celném
Zásluhou několika dobrovolných organizátorů se letos pálily čarodějnice (v tomto případě jedna) 
také na hřišti v Celném. V úvodu nesmělo samozřejmě chybět zapálení vatry s figurinou čaroděj-
nice. Zvyk pálení čarodějnic (nositelek zla) trvá v našich zemích odpradávna, nezačal ve středově-
ku v souvislosti s zinscenovanými procesy např. na Šumpersku. Starý zvyk byl spojen s ochrannou 
a očistnou silou ohně a pálením figurin čarodějnic se očistili lidé, zvířata a vůbec celá příroda. 
Takže – ohněm ozdravěné vše celenské živé se začalo radovat. Účastníci setkání si mohli pochut-
nat na šťavnatých grilovaných kuřatech a na dalších dobrotách, popít, zazpívat si, ale hlavně pose-
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dět a popovídat si se sousedy a přáteli, na což v běhu všedních dní není většinou čas. Nálada byla 
veselá a návštěvníci se těší na další podobnou akci.

Ivanka Špinlerová (foto: I. Špinlerová)

Oslava osvobození naší vlasti od fašismu
Dne 5. května 2017, právě v den výročí zahájení Květnového povstání českého lidu v roce 1945, 
položili k Památníku osvobození v Těchoníně věnce zástupci naší obce, Armády České republiky 
a místní organizace KSČM. Po projevu pana starosty Daniela Krejsy, jenž zdůraznil, že i dnes je 
důležité bránit náš mírový život, se všichni přítomní odebrali na těchonínský hřbitov uctít minu-
tou ticha a kyticí památku kapitána Václava Berana. U hrobu tohoto muže jsme si připomněli, že 
patřil spolu se štábním rotmistrem Václavem Beníškem vlastně k posledním obětem 2. světové 
války u nás. Oba muži zahynuli v září 1945 při zneškodňování munice po německé armádě.

Na Václava Berana bychom neměli zapomínat také proto, že tento hrdina, vyznamenaný třemi 
československými válečnými kříži a medailí Za chrabrost, se chtěl stát občanem Těchonína a žít 
zde se svou ženou a dcerou. Jeho dcera, paní Jiřina Kudlová, která se většinou vzpomínky také 
účastní, se letos ze zdravotních důvodů omluvila.

Ivanka Špinlerová

Dětský den
Dne 2. 6. 2017 se v Těchoníně konal Dětský den. Zúčastnily se ho nejen děti ze základní školy 
a mateřské školy Těchonín, ale také děti ze speciální školy Neratov (více informací na www.za-
kladniskolaspecialnineratov.cz) a Montessori školky z Jablonného nad Orlicí.
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Letošním tématem byl ostrov pokladů s pi-
ráty a námořníky. To znamená, že jsme dětem 
nakoupili zlaté dukátky, které dostávaly za spl-
nění každé disciplíny. Po ukončení všech úko-
lů, které jsme pro ně připravili, přišlo hledání 
pokladu, kde měly schované odměny. Nechy-
běl ani oblíbený skákací hrad, který byl po celé 
dopoledne pro děti zdarma.

Děkujeme obci Těchonín, SPV Těchonín, 
SDH Těchonín, Penzionu Bakara Libchavy, 
Ondrovi Lukáčovi a  Vlastimilu Všetičkovi 
za finanční podporu a Radce Krejčové za ukáz-
ku výcviku psa, kterou si pro nás připravila.

A nakonec děkujeme všem, kdo pomáhali 
na stanovištích a kdo spoluvytvářeli pohodové dopoledne pro děti (Vlastimil Všetička, Olga Mo-
tyčková, Zdenka Leichtová, Katka Sedláčková, Andrea Papoušková, Nikča Martínková, Monča 
Martínková, Hanka Janišová a Katka Felcmanová).

Pořadatelky: Martina Pavlišová, Hanka Všetičková a Petra Martínková.
Hana Všetečková (foto: Hana Všetečková)

Domácí péče se nemusíte bát – Charita vám pomůže
Řada lidí doma pečuje o své blízké, již se potýkají s různými zdravotními problémy, které 
přináší věk, nemoci nebo úrazy. Je to dlouhodobá a náročná služba, jeden z ušlechtilých 
činů, které můžeme udělat pro své blízké – umožnit jim, pokud je to možné, aby mohli 
i v nemoci setrvat doma. Domov se nedá ničím nahradit, a právě pobyt v rodinném pro-
středí přináší pacientům větší jistotu, pocit bezpečí, často i zlepšení jejich zdravotního 
stavu.

Charita domácí péči podporuje. Jedním ze způsobů je zapůjčení kompenzačních 
pomůcek, jako např. polohovací elektrické postele, antidekubitní matrace, chodítka, in-
validní vozíky, toaletní židle, sedačky na vanu nebo WC atd. Tyto pomůcky usnadňují 
pohyb a obsluhu nejen pacientovi, ale zejména rodině, která o něj pečuje. Za pomůcky se 
platí půjčovné dle aktuálního ceníku. Smlouva se uzavírá na 30 dní, ale pomůcku můžete 
mít půjčenou tak dlouho, jak je potřeba, třeba i několik let. Dopravu pomůcek Charita 
nezajišťuje, ve výjimečných případech je ale možné se na odvozu domluvit. Oblastní cha-
rita UO má v okrese tři půjčovny, kde ročně obslouží kolem 800 klientů. Zavolejte, rádi 
vám sdělíme potřebné informace.

Kontakt na pobočky:
•	 Ústí nad Orlicí: Ul. 17. listopadu 69, tel. 731 402 314,  

e-mail: pujcovna.uo@uo.hk.caritas.cz
•	 Letohrad: Na Kopečku 356, tel. 731 598 830,  

e-mail: pujcovna.let@uo.hk.caritas.cz
•	 Lanškroun: Havlíčkova 1129, tel. 733 611 556,  

e-mail: pujcovna.lan@uo.hk.caritas.cz, www.uo.charita.cz
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Vzpomínka

Vzpomínka na Jiřího Leichta
V  sobotu 24. června 2017 v  podvečer přišla velmi špatná 
a  smutná zpráva. Náš spoluobčan, sportovec pan Jiří Leicht, 
nečekaně zemřel.

Pouze před několika málo dny měl s Jiřím Leichtem rozho-
vor pro Těchonínské listy o jeho sportovním životě náš kolega 
Radim Trejtnar. Za vstřícný a zajímávý rozhovor ještě jednou 
panu Jiřímu Leichtovi děkujeme a  se souhlasem rodiny pana 
Jiřího Leichta rozhovor uvádíme.

Redakční rada Těchonínských listů vyjadřuje hlubokou 
a upřímnou soustrast s umrtím pana Jiřího Leichta především 
manželce, paní Zdeně Leichtové, dětem, sourozencům a celé-
mu jeho příbuzenstvu.
 Čest jeho památce!

Za redakční radu Těchonínských listů Karel Vencl.
Jiří leicht

24. 2. 1949–24. 6. 2017 

Rozhovor s Jiřím Leichtem, který se uskutečnil 16. 6. 2017
Sportovce tělem i duší Jiřího Leichta vám moc rádi představíme v dalším pokračování této rubriky. 
Určitě jste ho už všichni potkali v létě na kole, nebo v zimě na lyžích. Náš příjemný rozhovor se 
ale věnoval převážně jinému sportu. Motokrosu. Mladší generace možná ani netuší, jak dobrý byl 
Jiří Leicht v tomto sportovním odvětví, ale starousedlíci vědí své…

Kdo, nebo co vás vlastně k motokrosu přivedlo?
Už odmalička mě fascinovalo vše, co dokázalo samo popojet. Vůně benzínu pro mě byla tou nej-
krásnější vůní ze všech. Marně přemýšlím, po kom jsem tuto lásku k motorům zdědil.

Vaše první motorka?
Tak to byla Jawa 250. Sice jsem měl předtím pionýra, ale za první pořádnou motorku považuji 
Jawu 250. V 17 letech jsem ji koupil od pana Vaňáska, ředitele Tesly v Králíkách. Těsně před voj-
nou jsem si i přes všechny zákazy půjčil peníze od dědy Šulce na CZ 250. To byla v té době světová 
motorka. Však i cena za ni byla na tehdejší dobu obrovská.

Co na to rodiče? Podporovali vás?
Ze začátku mi to hodně rozmlouvali. Když viděli, že jsem do motorek doslova blázen a trochu se 
mi i dařilo, změnili názor. Poté už mě podporovali, jak to šlo. Musím také vzpomenout na strýce 
Šulce, který nám zajišťoval dopravu a na oddaného kamaráda Jardu Tichého, který mi hodně po-
máhal v začátcích, hlavně jako mechanik.

Dělal jste v mládí i jiné sporty?
Ani moc ne, veškerý volný čas sebral motokros. Chodil jsem 3x týdně do posilovny a hodně běhal. 
Na motokros je totiž potřeba vytrvalostní síla, ta se jinak nabrat nedala.
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V kolika letech jste začal jezdit motokrosové 
závody?
První závod jsem jel v  17 letech v  Králíkách. 
Jednalo se o  motoskijöring. Lyžaře mi dělal 
Láďa Budiš. Poté už jsem začal jezdit moto-
kros. Zhruba po  roce a  půl ježdění jsem se 
dostal na  týdenní soustředění pro vojenské 
jezdce do Vimperku. Tam se o nás staral např. 
Ota Toman, který v té době jezdil do 10. místa 
na světě. Vybráno nás bylo z celé republiky 40 
a z toho 10 nejlepších se nás dostalo do Dukly. 
To považuji za rozhodující okamžik své kariéry. 
Narukoval jsem v  červnu 1968 do  Prahy. Ná-
sledoval však známý srpen 1968 a  dlouho se 
nevědělo, co bude dál. Až kolem Vánoc jsem 
se dostal do Dukly v Liptovském Mikuláši. To 
bylo to nejlepší, co mě mohlo potkat. Hrozně 
rád na toto období vzpomínám.

Za které oddíly jste v kariéře závodil?
Začínal jsem ve  svazarmu tady v  Těchoníně. 
Když jsem zažádal o licenci, automaticky jsem 
začal spadat pod středisko v Holicích. Po vojně 
jsem 10 let  závodil za  Rudou hvězdu Hradec 
Králové. Jezdil jsem tam mistrovství Čech, ze 
kterého jsem postoupil do  mistrovství ČSSR. 
Tuto soutěž jsem jezdil tři roky. Kariéru jsem 
ukončil v  roce 1988 jako člen AMK Žam-
berk.  Chtěl bych ještě připomenout, že jsem 

celou kariéru jezdil na motorkách ČZ. Poslední čtyři sezony jsem dokonce  jezdil na ČZ, která 
byla vyrobena z 90 % na koleně u nás v garáži. Rád bych proto touto cestou poděkoval chlapům 
z místní posádky. Soustružníkům Josefu Krejčímu a Milanu Kopeckému, které jsem často otravo-
val o pomoc a oni mi ji nikdy neodmítli.

Ve vaší době se jezdilo mistrovství republiky na 40 min. plus dvě kola, pro mě dnes nepřed-
stavitelné. Kde jste na to bral energii?
Na tuto otázku je jednoduchá odpověď. Žádný fígl jsem neměl. Za vším byla jenom neustálá fy-
zická dřina. I díky ní, se pak vyhýbají člověku zranění.

Co považujete za své největší úspěchy v motokrose?
Jde o  to, co kdo bere jako úspěch. V Dukle jsem jezdil jak armádní přebory, tak i mistrovství 
Slovenska, kde jsem v celkovém pořadí obsadil 2. místo. Na mistrovství ČSSR jsem jezdil okolo 
10. místa, což beru jako úspěch, protože přede mnou dojížděli kluci, kteří pravidelně startovali 
v závodech mistrovství světa. Cením si i 3. místa, které jsem získal na závodech v NDR.

Motokros chyby neodpouští, co zranění?
Musím to zaklepat, nikdo mi to skoro nevěří, ale za 21 let ježdění jsem si nikdy nic nezlomil. Sa-
mozřejmě drobných zranění byla spousta, ale naštěstí nic vážného.

Motorka ČZ – z 90 % samovýroba.

Motokros v Těchonín rok 1983 – startovní pole.
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na stupni vítězů, Hronov 4. 6. 1972: zleva Jiří 
leicht, P. Kuchař a Pepa Švorc.

Do kolika let jste jezdil závody?
Končil jsem v  roce 1988, a  to mi bylo 40 let. 
Postupem času, jak člověk stárne, jsem si uvě-
domoval, jak mým sportováním trpěla rodina.

V Těchoníně jste pořádal závody s hvězd-
ným obsazením. Však se pochlubte, kdo 
všechno zde jezdil?
Během několika sezon, kdy jsem závody pořá-
dal, mohli diváci zhlédnout umění např. mistra 
republiky Zdeňka Antonyho, Jana Vetešníka, 
Ladislava Faltuse a  dalších výborných moto-
krosařů.

Co byste poradil mladým klukům, nebo 
i děvčatům, kteří by chtěli začít jezdit?
Nejdříve by si měl každý uvědomit, že se jedná o fyzicky náročný a drahý koníček. Jezdit lážo-plá-
žo, jak se dnes říká za „hobíky“, může každý, ale právě tato kategorie zavání ponejvíc zraněním. 
Kdo by chtěl někdy jezdit na vyšší úrovni, musí se poctivě a systematicky připravovat.

Po konci motokrosové kariéry jste přesedlal na jiné sporty, např. kolo, běh, lyže. Nezapo-
mněl jsem na něco?
Po ukončení kariéry jsem pořád něco zkoušel. Nejvíce mě oslovilo právě kolo, běh, v zimě běž-
ky.  Poté, co jsem začal pracovat u  armády, zúčastňoval jsem se armádních republikových her. 
V nich se mi podařilo v mé kategorii vícekrát vyhrát závody v běhu na lyžích i přespolním běhu 
na 8 km. Bavila mě i střelba, kde jsem si vystřílel II. třídu. Tuším, že v roce 1980 jsem stál za vy-
budováním lyžařského vleku u nás v Těchoníně. Hodně dětí z naší obce se tam naučilo lyžovat. 
Dokonce jsme tam pořádali i závody.

Musím se přiznat, že obdivuji ve vašem věku vaši vitalitu. Pověsit sport na hřebík se asi 
nechystáte, že?
Trošku to už omezuji, přece jenom věk se nedá zastavit. Pokud mě ale bude zdraví sloužit, chtěl 
bych se hýbat. Pohyb je totiž důležitý!

Otázek na Jiřího Leichta by bylo ještě hodně, ale ani TL nejsou bohužel nafukovací. Na závěr bych 
chtěl Jiřímu popřát nejenom za naši redakční radu, ale i za čtenáře TL mnoho zdravíčka, a ať ještě 
dlouho prohání mladší sportovce při závodech.

Radim Trejtnar (foto: archiv Jiřího leichta)

Informační okénko

Prodejna Celné – prodejní doba
Po–Pá 7:00–17:00
So 7:00–15:00
Ne zavřeno
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Zastupitelstva obce – termíny a program
Do těchto listů nebyla dodána informace z jednání zastupitelstev obce za měsíce duben až červen 
2017. Informace bude podána v podzimním vydání.

Červenec
Zasedání zastupitelstva obce se v tomto měsíci nekoná.

Srpen
16. 8. 2017 v 18:00 hod., zasedací místnost OÚ
•	 Zpráva předsedy finančního výboru o plnění rozpočtu obce za 1. pololetí roku 2017
•	 Zpráva účetního o placení poplatků za 1. pololetí roku 2017
•	 Žádost o poskytnutí dotace z prostředků Pardubického kraje v rámci POV na rok 2018

Září
13. 9. 2017 v 18:00 hod., zasedací místnost OÚ
•	 Zajištění dopravní obslužnosti v obci
•	 Odvoz a skládkování komunálního odpadu
•	 Činnost SDH Těchonín 

Pardubickým krajem párou každou sobotu od 17. 6. do 30. 9. 2017
Jízdní řád – odjezdy ze stanic

Cesta tam Cesta zpět
Česká Třebová 8:24 Hanušovice 14:03
Ústí n. O., město 8:38 Červený Potok 14:32
Ústí n. O. 8:53 Prostřední Lipka 14:38
Lanšperk 9:08 Dolní Lipka 14:46
Dolní Dobrouč 9:14 Lichkov 15:14
Letohrad 9:49 Mladkov 15:19
Jablonné n. O. 10:02 Těchonín 15:30
Těchonín 10:12 Jablonné n. O. 15:41
Mladkov 10:20 Letohrad 16:18
Lichkov 10:27 Dolní Dobrouč 16:25
Dolní Lipka 10:48 Lanšperk 16:31
Prostřední Lipka 10:55 Ústí n. O. 17:17
Červený Potok 11:04 Ústí n. O., město 17:20
Hanušovice 11:26 Česká Třebová 17:34

•	 Ve dnech 1. 7., 8. 7., 22. 7., 5. 8., 16. 9., 30. 9. 2017 bude vlaková souprava tažena parní lokomo-
tivou 423.009 – „Velký bejček“ – vyrobené v roce 1922 v ČKD Praha.

•	 Ve dnech 17. 6., 19. 8., 2. 9. 2017 bude vlaková souprava tažena parní lokomotivou 464.008 – 
„Ušatá“ nebo „Bulík“ – vyrobené v roce 1935 v ČKD Praha.

•	 Ve dnech 24. 6., 15. 7., 29. 7., 12. 8., 26. 8., 9. 9., 23. 9. 2017 pojede motorový vůz M 286.0001 –
„Krokodýl“ – vyrobený v roce 1962.
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Těchonínské listy
Termín uzávěrky a prodeje TL – PODZIM 2017
Uzávěrka: v pátek 15. 9., v prodeji budou od úterý 2. 10. 2017
Termín platí pro přispěvatele stálé i příležitostné.
Termín uzávěrky je nejzazší termín pro odeslání nebo odevzdání příspěvku.

Příspěvky prosím zasílejte na adresu: listy@techonin.cz nebo na adresu vencl.k@seznam.cz nebo 
můžete písemný příspěvek předat kterémukoliv členu redakční rady, jejich jména jsou uvedena 
na zadní straně obalu Těchonínských listů.

Karel Vencl

Poskytování paliativní péče agenturou Naděje – domácí zdravotní péče s.r.o.
V poslední době slýcháváme čím dál častěji o paliativní domácí hospicové péči. Samotná 
paliativní medicína má za cíl zlepšit kvalitu života u pacienta, kde byly vyčerpány všechny 
možnosti léčby, zajistit klidné a důstojné prostředí pro pacienta, vyloučit bolest a utrpení, 
motivuje pacienta prožít zbytek života v co nejvyšší kvalitě, vede personál k empatickému 
jednání a zájmu o lidské potřeby nemocného a jeho rodinu a také vytváří racionální systém 
paliativní péče a zde přichází naše poslání, neboli poskytovat paliativní péči v domácím 
prostředí pacienta, ve kterém se cítí nejlépe.

Proč se v dnešní době o paliativní péči dovídáme stále častěji? Vždyť právě doma se 
dříve umíralo běžně. Umírání se totiž tzv. institucionalizovalo a my se nyní opět pomalu 
učíme, že jde o  událost, která může opět probíhat v  domácím prostředí pacienta, jako 
tomu bylo dříve. Poslední roky se zvyšuje kvalita péče, kterou jsme schopny pacientovi 
v domácím prostředí poskytnout. Před 21 lety, když jsem začínala svou praxi v domácí 
péči, neměly jsme k dispozici téměř žádné pomůcky, které nám dnes usnadňují péči o pa-
cienta (např. kyslík, injekční dávkovače, oxymetry, glukometry). A proto jsme v dnešní 
době schopny ošetřit v  domácím prostředí pacienty, kteří vyžadují náročnější péči. Sa-
mozřejmě společně s rodinou, která je pro nás a my pro ni v těchto náročných situacích 
nejdůležitějším partnerem a společníkem.

Máme možnost v případě nutnosti na doporučení nemocnice nebo obvodního lékaře 
u pacienta pracovat 3 i více hodin denně. Úzce spolupracujeme s ošetřujícím lékařem pa-
cienta, ambulancí léčby bolesti, ambulancí léčby ran, hospicem, panem farářem. V případě 
potřeby kontaktujeme psychologa, právníka a jiné specialisty ve svém oboru. Za dobu mé 
praxe v tomto regionu, která trvá už 21 let, jsme pomohly spoustu rodinám doprovodit 
jejich blízké. Věřím, že v 99 % byli s naší péčí spokojeni. Velmi bych si přála a věřím, že 
tomu bude tak i nadále.

Vždy je možnost se jakkoliv informovat, telefonicky, elektronicky a samozřejmě osob-
ně v kanceláří na naší adrese Aloise Hanuše 82 v Jablonném n. O. Zapůjčujeme také kom-
penzační a  jiné pomůcky, tato služba je velmi často využívána. Nedisponujeme velkým 
množstvím, neboť nejsme dotovaná organizace a sponzory máme zřídka, ale snažíme se 
pracovat s otevřeným srdcem a poskytovat kvalitní péči všem našim pacientům.

KONTAKT: Nováková Naďa – vedoucí sestra, tel.: 604 440 163, Na Výsluní 525,  
Jablonné nad Orlicí, 561 64 | kancelář: Aloise Hanuše 82, tel.: 464 620 325, email:  
dop@dop-nada.cz | webové stránky: www.dop-nada.cz
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Vzpomínáme

Dne 10. července 2017
by se dožil 80 let

pan Zdeněk Urban
z Těchonína.

Stále s láskou vzpomíná
manželka Hilda.

Dne 15. července 2017
uplynulo dvacet let od chvíle,

kdy nás navždy opustil manžel,
tatínek, tchán a dědeček.

pan Ladislav Kruml.

S láskou vzpomíná rodina Krumlova.

Ceny inzerce platné pro rok 2017 za zveřejnění v Těchonínských listech
Inzerce
Cena včetně DPH : 3 Kč/cm2

Velikost: šířka x výška (v cm) Cena vč. DPH (v Kč) Poznámky
A 06,4 x 03,7 71

Při opakované inzerci nad 
částku 100 Kč, a  to pou-
ze v  následujícím vydání 
Těchonínských listů, lze 
poskytnout slevu až 20 % 
z původní ceny (není na ni 
nárok).

B 12,8 x 03,7 142
C 12,8 x 07,4 284
D 12,8 x 09,25 355 (polovina strany)
E 12,8 x 11,1 426
F 12,8 x 14,8 568
G 12,8 x 18,5 710 (celá strana)

Zveřejnění blahopřání, poděkování nebo vzpomínky (může být i fotografie) 

Velikost: šířka x výška (v cm) Cena vč. DPH (v Kč) Poznámky
A 12,8 x 4.6 50 (1/4 strany)
B 12,8 x 9,2 100 (1/2 strany)
C 12,8 x 13,8 150 (3/4 strany)
D 12.8 x 18,5 200 (celá strana)



| 29 |

Společenská kronika

Vítáme na svět
11. 10. 2016 Olšarová Josefína (Celné)
18. 4. 2017 Nikola Sedláčková (Těchonín)
24. 4. 2017 Anna Urbanová (Těchonín)
Šťastným rodičům blahopřejeme.

Rozloučili jsme se
4. 6. 2017 Lukáčová Eva 70 let (Těchonín 71)
24. 6. 2017 Leicht Jiří 68 let (Těchonín 114)
Čest jejich památce!

Životní jubilea
Duben
55 let 30. 4. 1962 Nyiri Milan (Těchonín) 
75 let 28. 4. 1942 Krumlová Irena (Celné) 

Květen
55 let 10. 5. 1962  Jentschke Radomír (Těchonín)
65 let 18. 5. 1952  Hrdinová Jana (Těchonín) 
75 let 31. 5. 1942  Dvořák Jiří (Celné) 

Červen
50 let 23. 6. 1967 Bartoň Milan (Celné) 
55 let 3. 6. 1962 Rittichová Miroslava (Těchonín)
60 let 26. 6. 1957 Filipová Jana (Těchonín) 
65 let 1. 6. 1952 Budiš Ladislav (Těchonín) 
70 let 12. 6. 1947 Chládek František (Těchonín) 
Blahopřejeme, hodně štěstí a zdraví. 
nikdo se nerodí pro sebe, všichni se rodí pro lidskou společnost. (J. A. Komenský)

Příroda kolem nás

Malí hosté u našich krmítek
V minulých Těchonínských listech jsem se věnovala sýkorkám, které v zimě nejčastěji navštěvují 
naše krmítka. Po uveřejnění článku mně mnozí občané svěřovali své zážitky s malými opeřenci, 
jež jako já přikrmují. Jsem jim za všechny milovníky ptačího světa vděčná, vždyť jaký by byl život 
bez ptačího zpěvu a také – a o tom bych se dnes chtěla zmínit – bez ptačí krásy.
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Hýl obecný (foto č. 19)
Letos si zvykli u mého krmítka a na jabloni, kde 
je připevněno, posedávat, krmit se a „klábosit“ 
hýlové. Bylo jich pět – tři samečci a  dvě sa-
mičky. Brzy se mě přestali bát a přilétali blízko 
k oknu a dokonce i ke mně, pokud jsem stála 
venku u stromu. Musím přiznat, že pozorování 
jejich krásy a chování mi zabralo spoustu času. 
Pokud jsem nebyla ranní ptáče jako oni a  kr-
mítko zelo prázdnotou, pěkně nahlas se roz-
čilovali. Hýl obecný (sameček) je oprav fešák. 
Má černou sametovou čepičku, modrošedý ka-
bátek, bílý kostřec, ale hlavně růžově červené 
bříško. Podle té krásné červené se říká, že pro-
stydlý člověk má hýla (u nás hejla) na nose. Sa-
mička má bříško šedohnědé, není tak nápadná. 
Tito ptáci mají krátký tlustý zobák. Hýl je vzdor 
krásnému zbarvení celkem tichý a nenápadný, 
párky hýlů se drží pospolu po celý rok, často 
až do  smrti. Taťka hýl samičce pozoruhodně 

pomáhá, dokonce i  při stavbě hnízda, 
což u pěnkavovitých není obvyklé. Když paní 
hýlová sedí podruhé na vejcích, sameček vodí 
mláďata z prvního hnízdění a ještě stihne při-
krmovat samičku. Mláďata se živí housenkami, 
pavouky, plži a  k  tomu dostávají natrávená 
semena z volátka rodičů. Dospělí hýlové jsou 
naprostí vegetariáni. Živí se bobulemi a  se-
meny, ale na jaře si rádi smlsnou na pupenech 
ovocných stromů. Pozorovala jsem, jak si ob-
čas uzobli teď k  jaru z  pupenů na  jabloni. Lí-
bilo se mi, jak dva samečci donášeli samičce 
netečně sedící uprostřed na větvi slunečnicová 
semínka z krmítka a krmili ji. Možná to patři-
lo k sváděcímu rituálu. Jinak mláďata se o sebe 
umějí postarat už ve stáří pěti týdnů, ale jejich 
skupinky se drží pohromadě až do  podzimu, 
kdy jim naroste po podzimním pelichání péřo-
vý šat dospělých a mladí hýli si najdou trvalého 
partnera pro život.

Brhlík lesní  (foto č. 20)
Dalším velmi častým návštěvníkem u  mě 
na jabloni je brhlík lesní. Brhlíci jsou velcí asi 
jako vrabci, mají břidlicově šedý hřbet, žlutavé 
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až rezavé bříško a černý proužek přes oči. Jejich zobák je delší a silnější než sýkorčin. Brhlíci jsou 
šplhavci, i když nepatří k datlovitým. Neposedávají na větvích jako jiní ptáci, ale šplhají po kme-
nech stromů nahoru a dolů. To umějí i  s hlavou k zemi, což žádný datel nedokáže. Při změně 
směru se jistí jako horolezec, jednou nohou se pevně zahákne a na druhé sedí. Zajímavé je, že 
tento ptáček pamatuje na zlé časy. V době, kdy má dost hmyzí potravy, ukládá bukvice, slunečni-
ce, lískové oříšky i další plody do puklin v kůře a v rozsochách stromů. V zimě si je zase vyhledá. 
Podivuhodně si prý také staví hnízdo. Najde si nějakou hnízdní dutinu, přináší v zobáčku jílovitou 
půdu a ucpává tak dlouho vchod, až je otvor přesně takový, aby dovnitř proklouzl jen on a ne 
třebas holub. Němci mu dokonce dali jméno Kleiber – lepič – podle toho zalepování hnízdního 
otvoru. Lidí se moc nebojí a umí si na krmítku vydobýt velmi rychle prostor.

Červenka obecná (foto č. 22)
Občas se na jabloni a pod ní objevil roztomilý ptáček s nápadně dlouhýma nohama a velikýma 
očima – červenka obecná. Tvář a hruď tohoto ptáčka menšího než vrabec jsou oranžově (skoro 
červeně) zbarvené, mláďata jsou zbarvená nenápadně, jsou hnědě skvrnitá. Toto nenápadné zbar-
vení mláďat je prý „ochrana dětí“, aby nedráždila dospělé ptáky. Samečky červenky podle vědců 
dráždí červená barva, a to nejen u samečků – soupeřů stejného druhu, ale třeba i u větších ptáků. 
Pak se na ně tento ptačí trpaslík rozzuřeně vyřítí. Zajímavé je, čím se červenka živí. Uloví spoustu 
housenek, much, pavouků, larev hmyzu, ale pozor, tento schopný lovec si troufne lovit i ve vodě 
třeba pulce nebo rybí potěr. Nepohrdne ovšem ani semínky a bobulemi. Hnízdí dvakrát ročně, 
hnízdo staví samička v různých koutech a děrách, mezi kořeny stromů, pod živými ploty. Je za-
maskováno mechem, větvičkami, stébly a kořínky. Rodiče krmí malé červenky dva týdny v hnízdě 
a navrch ještě týden při výcviku. Pak už jsou mláďata samostatná. Většina našich červenek zůstá-
vá po celou zimu doma, ale v tuto dobu můžete u nás spatřit i červenky ze severní Evropy, které 
v zimě táhnou na jih. Vědci zjistili, že se tento ptáček může dožít až 12 let, ale bohužel vzhledem 
k množství nepřátel je jen čtyřicet procent červenek starších než jeden rok.

Strakapoud velký (foto č. 21)
Čtvrtým mým nádherně zbarveným pravidelným návštěvníkem je strakapoud velký. Je legrační, 
jak si hraje na schovávanou na jabloni s krmítkem, obšplhává její kmen a vykukuje na různých 
místech. Přilétá přitom s hlasitě vyráženým „kik“, nebo několikaslabičným „gigigi“, takže o jeho 
příletu dobře víme. Když si vytáhne z krmítka semeno slunečnice, rozbíjí ho na kmeni jabloně. 
Zjara je slyšet, jak klepe do  stromů a  vytrvale bubnuje do  rezonujících větví. Je to pravidelně 
hnízdící stálý pták, veliký asi jako kos. Samozřejmě barevný krasavec. Sameček má černou če-
pičku s červenou skvrnou uprostřed, samička nosí jen černou čepičku. Tento pták má bílé bříško, 
směrem k ocásku červené, hřbet kovově černý a na křídlech se střídají černé a bílé pásy – je tedy 
pěkně strakatý. Drží se většinou v párech a mláďata vyvádí v dutinách stromů. Mláďata v hnízdě 
jsou dost slyšet, vydávají hlasité „detdetdet“. Jednu vadu strakapoud přece jen má: Rád se přiživí 
na cizích ptačích mláďatech, umí rozbít svým zobákem vlet do ptačí budky. Někdy se doporučuje, 
aby byl otvor do budky dokola pobit třebas plechem, hlavně tam, kde je strakapoudů více. Moji 
sousedé museli požádat o skácení dvou smrků nad svou chalupou, protože strakapoudi dokázali 
rozbít spodní část kmenů tak, že hrozil jejich pád. To samozřejmě strakapoudi nedělají pro zába-
vu, ale dobývají z napadených stromů hmyz, jeho kukly a ponravy. Tady se projevili jako skuteční 
dřevorubci…

Z vícebarevných ptačích návštěvníků bych mohla uvést ještě pěnkavu a zvonka, častou sojku, 
ale ostatní jsou méně nápadní. O nich a dalších ptačích sousedech někdy příště.

Ivanka Špinlerová
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9. ročník časovky horských kol

„O pOuťOvý kOláč “
TěchOnín 14. července 2017

Délka TraTě: 12,7 km
převýšení: 398 m
prezenTace: od 15:30 hod. u obecní-
ho úřadu Těchonín
STarTOvné: 50 kč
STarT 1. závODníka: v 17:00 hod. 
(startují 3 závodníci po 1 minutě)
TraSa: Těchonín (obchod) – pevnost 
Bouda – korejtko – stanovník – Těcho-
nín (asfalt, zpevněné lesní cesty, lehký 
terén – silniční kolo nevhodné)
InfOrmace: mar.pet@email.cz,  
www.techonin.net/casovka

kaTegOrIe: lážo-plážo, junioři,  
ženy do 40 let a nad 40 let,
muži do 40 let, do 50 let, do 60 let 
a nad 60 let
každý startuje na vlastní nebezpečí, 
přilba je povinná a u dětí je nutný 
souhlas zákonného zástupce!
akcI pODpOřIlI: Penzion otmarka, 
Ubytování lesovna, Truhlářství liebich, 
Ing. Blanka hušková, andrej lukáč, cyklo 
Macháček, cyklo Prokopec, kTM Bike 
Industries, Pavel vašata, Martin Šulc, 
radek Jentschke, obecní úřad, sPv 
a hasiči Těchonín


